
Záznam ze setkání 8. pracovní skupiny pro rovné příležitost

Datum a místo konání: 19. 3. 2025, 14:00–16:00 h, Volnočasové centrum MH, Zámecká 744, 

Mnichovo Hradiště

Zúčastnily se: Veronika Biskupová, Martna Kestnerová, Gabriela Luková Sitová, Renata 

Pažoutová, Michaela Svobodová, Iva Štrojsová

Jako host: Lucie Beranová

Omluvena: Helena Charvátová, Kateřina Nevřelová, Klára Karásková

Program: 

1. Přivítání

2. Aktualizace letáku Rovné příležitost na školách ORP MH

3. Krabička pomoci (sebepoškozování a další témata)

4.  Aktualizace dotazníku Rovné příležitost na školách ORP MH

5. Aktuality z regionu, z ČR

6. Nabídka MAP 

7. Termín dalšího setkání, rozloučení

___________________________________________________________________________

1. Přivítání 

Iva Štrojsová, která provázela setkáním, přítomné přivítala a seznámila je s programem.

2. Aktualizace letáku Rovné příležitost na školách ORP MH

Iva Štrojsová ve spolupráci s Markétou Tomášovou aktualizovala daný leták. Přítomné 

následně aktvitou Generátor otázek poznámkovaly aktuální podobu letáku. Zapracování 

poznámek provede Iva Štrojsová.

Projekt MAP IV Mnichovohradišťsko je podpořen z OP JAK.                      www.map-mh.cz    
CZ.02.02.XX/00/23_017/0008161



Odhadovaný počet letáků se pohybuje od 70 či 50 kusů na školy úplné devítleté, po cca 10 

kusech na gymnázium či mateřskou školu.

Leták bude v následujících týdnech upraven, na školy budou nejpozději na podzim 2025 

dodány výtsky, dále bude leták ke stažení na webu htps://www.map-mh.cz.

3. Aktualizace dotazníku Rovné příležitost na školách ORP MH

Přítomní byli obeznámeni s tím, že dotazování probíhá za školní roky od 2020/2021 do 

2024/2025 v MŠ a na ZŠ. Především MŠ již dotazník odeslaly. Souhrnná zpráva ze získaných 

dat (anonymizace výsledků) bude tak jako v předchozím šetření předána vedení škol a 

zřizovatelům. Zároveň bude součástí  okumentu MAP.

4. Krabička pomoci

Přítomní aktvitou komentovali materiály, které by se objevily v tzv. Krabičce pomoci. 

V krabičce by byly materiály pro rodiče, práci ve školním poradenském pracovišt, pro žáky, 

antstresové pomůcky. 

Na každé škole by byla k dispozici jedna krabička (ideálně 1. a 2. stupeň – obzvláště, pokud 

jsou v různých budovách, např. Veselá, na náměstí, ve Studentské ulici, 2 budovy v ulici 

Sokolovská). 

Škola si dle potřeba následně materiály dokopírují/dokoupí.

Krabička bude v on-line verzi i na webu: htps://www.map-mh.cz (respektve odkazy, kde lze 

předměty koupit, stáhnout zdarma letáky apod.). 

5. Aktuální témata v regionu/ČR

Mnichovohradišťsko a zprávy z E Uinu: Vzhledem k rozsahu práce na letáku a krabičce 

pomoci se nesthla diskuse k této část programu.
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Na obezitu u dětí má vliv socioekonomické zázemí, ukazuee výzzkum. Klíč k prevenci spočívá
ve školách

Míra obezity u dětí v Česku dlouhodobě vzrůstá. Od roku 1990 se u dívek a chlapců v rozmezí
pět až patnáct let zhruba zdvojnásobila. Analytci z projektu  ata o     zdraví   v nové studii, ve 
které shromáždili data o 7 790 českých dětech, zjišťovali příčiny výskytu nadváhy a obezity. 
Studie za hlavní faktory identikovala vliv rodinného prostředí, podmínky ve školách 
a socioekonomické zázemí, které ovlivňuje například příjem rodičů. Významným vlivem je 
nízká fyzická aktvita, ale i pocit nepřijetí kolektvem ve škole. Za obecné faktory pak platí 
široká dostupnost technologií a nezdravých potravin. Výzkumníci upozorňují, že u osob, 
které v dětství trpěly nadváhou či obezitou, existuje vysoká pravděpodobnost výskytu 
chronických onemocnění. Výsledky výzkumu jsou tak dalším důkazem předpokladu, že 
socioekonomický status hraje důležitou roli ve zdraví a životním stylu dětí. Na tento jev 
upozorňuje i     E Uin  . „V prevenci obezity může sehrát klíčovou roli škola, protože tam dět 
tráví během pracovního týdne až třetnu veškerého času. Může mít významný vliv na to, jak 
si žáci osvojují návyky na život, a tím ovlivnit i nerovnost,“ vysvětluje analytčka E Uinu 
Nikola Šrámková v odborném podkladu. Vliv školy vidí zejména v tělesné výchově 
a v podpoře pohybu mimo výuku. Právě s tělocvikem má přitom momentálně část žáků 
problém. Často kvůli nevhodnému přístupu učitelů, kteří nezohledňují rozdílnou zdatnost 
jednotlivců. „Pokud je tělocvik zaměřený jen na výkon a srovnávání, může v některých 
dětech vyvolat odpor nebo dokonce trauma, které je odradí od pohybových aktvit 
i v dospělost. Je tak důležité, aby se učitelé tělesné výchovy více soustředili na motvaci, 
radost z pohybu a individuální pokrok žáků,“ doporučuje Šrámková. Ministerstvo školství 
chce vést dět ke zdravému životnímu stylu skrze upravený jídelníček. Od příštího školního 
roku mají školní jídelny zařazovat více ryb a     luštěnin, ale naopak méně masa a     cukru  . Pilotní 
testování nepotvrdilo obavy, že dět o zdravější jídlo nebudou mít zájem.
Více: htps://www.eduin.cz/app/uploads/2024/08/E Uin-podklad-pohyb-det.docx.pdf

 iskuse: 

Iva Štrojsová: variace jídelníčku v MŠ Jaselská, informace pro rodiče

Zpráva OECD: Českýz vzdělávací systém trápí silné nerovnost, které ohrožueí budoucí 
konkurenceschopnost
Ekonomičtí expert OEC  komplexně hodnotí každé dva roky hospodářský vývoj členských 
zemí a detailněji se věnují vybraným strukturálním problémům ekonomiky daného státu. 
V úterý 4.     března představil vyhodnocení pro Česko generální tajemník organizace Mathias   
Cormann na tskové konferenci v Praze. Letos se odborníci podrobněji ve speciální kapitole 
zaměřili na české vzdělávání, ve které upozornili na řadu palčivých témat, a navrhli možná 
řešení inspirovaná dobrou praxí ze zahraničí. Analýza nahlíží na problémy vzdělávání 
zejména z perspektvy inanční stability a budoucí konkurenceschopnost země. Společným 
jmenovatelem těchto problémů jsou silné nerovnost, se kterými se Česko ve vzdělávání 
dlouhodobě potýká. Některá zjištění OEC  se shodují s tématy, na která E Uin dlouhodobě 
upozorňuje. Klíčová doporučení OEC  najdete na webu E Uinu.
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https://www.eduin.cz/clanky/zprava-oecd-cesky-vzdelavaci-system-trapi-silne-nerovnosti-ktere-ohrozuji-budouci-konkurenceschopnost/
https://audit.eduin.cz/seznam-vsech-analyz/
https://audit.eduin.cz/seznam-vsech-analyz/
https://www.mfcr.cz/cs/ministerstvo/media/tiskove-zpravy/2025/oecd-hospodarsky-rust-cr-v-roce-2025-a-2026-zrychl-59071
https://www.oecd.org/en/publications/oecd-economic-surveys-czechia-2025_7a70af5c-en.html
https://www.ceskenoviny.cz/zpravy/oecd-letos-ceka-zrychleni-hospodarskeho-rustu-cr-inflace-bude-dal-slabnout/2642115
https://www.ceskenoviny.cz/zpravy/oecd-letos-ceka-zrychleni-hospodarskeho-rustu-cr-inflace-bude-dal-slabnout/2642115
https://www.eduin.cz/app/uploads/2024/08/EDUin-podklad-pohyb-deti.docx.pdf
https://www.seznamzpravy.cz/clanek/domaci-deti-jidlo-nevyhazuji-zni-ze-skol-kde-zkouseji-nova-pravidla-pro-jidelnicky-269750
https://msmt.gov.cz/ministerstvo/novinar/ve-skolnich-jidelnach-ceka-deti-lepsi-vyber-i-moznost
https://msmt.gov.cz/ministerstvo/novinar/ve-skolnich-jidelnach-ceka-deti-lepsi-vyber-i-moznost
https://www.novinky.cz/clanek/dite-rodina-strasak-jmenem-telocvik-40510045
https://www.novinky.cz/clanek/dite-rodina-strasak-jmenem-telocvik-40510045
https://www.eduin.cz/app/uploads/2024/08/EDUin-podklad-pohyb-deti.docx.pdf
https://www.eduin.cz/clanky/pri-reseni-nerovnosti-by-nas-mel-zajimat-i-pohyb-deti/
https://www.eduin.cz/clanky/pri-reseni-nerovnosti-by-nas-mel-zajimat-i-pohyb-deti/
https://www.eduin.cz/clanky/pri-reseni-nerovnosti-by-nas-mel-zajimat-i-pohyb-deti/
https://www.dataozdravi.cz/temata/clanky/vyziva/detskaobezita
https://www.dataozdravi.cz/
https://ncdrisc.org/data-downloads-adiposity-ado.html


Klíčová doporučení OECD pro posílení rovnost, kvality a efektvity českého vzdělávacího 
systému:
1. Snižování nerovností: 

 Zvýšit kapacity zařízení předškolního vzdělávání a péče.
 Posílit partcipaci dětí z nepodnětného prostředí v předškolním vzdělávání.
 Omezit odklady povinné školní docházky.
 Zajistt sledování kvality služeb v zařízeních předškolního vzdělávání a péče pro dět 

mladších 3 let. 
 Navýšit inancování pro školy s vysokým podílem znevýhodněných žáků.
 Zamezit segregaci Romů ve vzdělávání. 
 Odložit rozhodnutí o výběru střední školy na konec povinné školní docházky a zajistt, 

aby se všichni žáci zúčastnili standardizovaných přijímacích zkoušek, a nikoliv pouze 
t, kteří se hlásí do maturitního oboru. 

 Navýšit kapacity všeobecných středoškolských programů.
 Zvýšit účast žáků z nepodnětného rodinného prostředí na službách kariérového 

poradenství.
2. Zvyšování kvality a efektvity:

 Zvýšit atraktvitu učitelského povolání.
 Zajistt více kvaliikovaných učitelů.
 Rozšířit možnost ke kariérnímu rozvoji učitelů. 
 Zřídit registr učitelů. 
 Přenést odpovědnost za část nepedagogických činností v základních školách na 

zřizovatele, včetně inancování, a zavést kritérium minimální velikost škol.
3. Sladění vzdělávacího systému s trhem práce:

 Zvýšit kvaliikaci pracovní síly a sladit dovednost s potřebami trhu práce.
 Snížit fragmentaci středoškolských programů a oddálit brzkou specializaci odborného 

vzdělávání a přípravy (inovace oborové soustavy).
 Posílit kariérové poradenství.
 Posílit všeobecné gramotnost a přenositelné kompetence v odborném vzdělávání, 

zejména u žáků v nematuritních oborech.
 Podpořit duální vzdělávání.
 Zlepšit podporu vysokoškolských studentů ze socioekonomicky znevýhodněného 

prostředí.
 Rozšířit nabídku celoživotního modulárního vzdělávání včetně mikrocertikátů. 

Více: htps://www.eduin.cz/clanky/zprava-oecd-cesky-vzdelavaci-system-trapi-silne-
nerovnost-ktere-ohrozuji-budouci-konkurenceschopnost/

Zákaz mobilů ve školách může zhoršit bezpečnost, varuee odborník 
Tématu zákazu mobilů ve školách jsme se nedávno v     bE Uinu věnovali  . Po celé Evropě sílí 
volání po zákazu, ale britská studie nepotvrdila očekávaný pozitvní efekt. Prot zákazu se 
nyní vyslovil i bezpečnostní expert Jan Orlický z     Insttutu mikroelektronických aplikací  . Prý 
může v krizových situacích zhoršit bezpečnost. Mobily umožňují studentům rychle přivolat 
pomoc při mimořádných událostech, jako jsou požáry nebo násilné incidenty, což by bez nich
mohlo způsobit zpoždění reakce záchranných složek. Orlický zdůrazňuje, že telefony slouží 
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https://www.denik.cz/skolstvi-a-vzdelavani/zac-a-zakaz-mobilu-ve-skolach-znamky-nezlepsi-zhorsi-se-bezpecnost.html?fbclid=IwY2xjawI3p81leHRuA2FlbQIxMQABHS8U9flva2_ZpC9JWlteaO2HHi9PJfGq6UblqHJt5fUCd_qvISQwjm0pcg_aem_AZ0jiHs3wZc7uD13nGHCAQ
https://www.thelancet.com/journals/lanepe/article/PIIS2666-7762(25)00003-1/fulltext
https://www.eduin.cz/clanky/hlavolam-s-mobily-ve-skolach-a-dohra-masakru-prijimackami-nanecisto/


nejen pro volání, ale i pro přijímání varovných zpráv. Případy, kdy student díky mobilům 
poskytli neodkladnou první pomoc, například při kolapsu učitele, ukazují jejich důležitost.
Více zde: htps://www.denik.cz/skolstvi-a-vzdelavani/zac-a-zakaz-mobilu-ve-skolach-
znamky-nezlepsi-zhorsi-se-bezpecnost.html?
fbclidIIw22xjawI3p81leHRuA2llbIIxMIABHS8U9flva2_ZpC9JWlteaO2HHi9PJfG66Ubl6HJt5f
UCd_6vISIwjm0pcg_aem_AZ0jiHs3wZc7u 13nGHCAI

Přibližuete dětem téma hrozeb na internetu skrze sociální média či počítačové hry, radí 
učitelům odborníci

Konference   Škola pro 21.     stolet   s ohledem na současné geopolitcké dění zdůraznila   
důležitost výuky mediální gramotnost a     moderní historie  .  le přítomných odborníků 
potřebují mladí znalost o historických souvislostech a dezinformacích, aby prohlédli 
například ruskou propagandu.  oporučili přibližovat výuku dospívajícím lidem 
prostřednictvím populárních videoher (například Kingdom Come  eliverance II) či pomocí 
sociálních médií. Pedagogy organizátoři vyzvali, aby se nebáli o světovém dění s žáky 
diskutovat i přes možný odpor ze strany rodičů. Projekty jako Nebuď za tro(t)lla pomáhají 
studentům pochopit mechanismy dezinformací a podporují učitele v mediálním vzdělávání.

Více: htps://archiv.hn.cz/c1-67643160-jak-ucit-det-o-hrozbach-na-internetu-vyuzijte-tktok-
nebo-pocitacove-hry-radi-odbornici

Víceletá gymnázia ee žádoucí redukovat, shodli se politci na představení Auditu

E Uin v     jedné z     analýz Auditu vzdělávacího systému za rok 2024   doporučil redukci 
a transformaci osmiletých gymnázií na gymnázia čtyřletá. Takové opatření je žádoucí 
i s ohledem na nedostačující kapacity čtyřletých všeobecných středních škol v některých 
regionech. Návrh našel v Senátu mezi politky i odborníky širokou shodu.

Většina víceletých gymnázií navíc nemá reálně vyšší přidanou hodnotu a není pedagogicky 
kvalitnější, než jsou základní školy. Tento fakt potvrdil i ústřední školní inspektor Tomáš 
Zatloukal: „Z dat jasně vyplývá, že pokud bude složení žáků na 2. stupni ZŠ podobné, budou 
tto žáci dosahovat stejných výsledků jako žáci na víceletém gymnáziu. A máme tu nemálo 
ZŠ, které mají žáky s průměrným a podprůměrným socioekonomickým statusem, čili žáky 
s nepodporujícím rodinným prostředím, kteří ale také dosahují srovnatelných výsledků jako 
žáci na víceletém gymnáziu. To znamená, že dítě, které prosperuje na víceletém gymnáziu, 
by prosperovalo velmi pravděpodobně i na základní škole.“

Politci, kteří na Auditu vystoupili, se shodovali na tom, že víceletá gymnázia je žádoucí 
redukovat. Rozcházeli se ale v představě, jak toho dosáhnout. Náměstek ministra školství Jiří 
Nantl uvedl, že sám by byl pro transformaci osmiletých gymnázií na šestletá. „Pořád to má 
řadu nevýhod, ale aspoň by se odložil bod rozhodování a výběru,“ věří.
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https://archiv.hn.cz/c1-67643160-jak-ucit-deti-o-hrozbach-na-internetu-vyuzijte-tiktok-nebo-pocitacove-hry-radi-odbornici
https://nebytzatrotlla.eu/
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https://www.denik.cz/skolstvi-a-vzdelavani/zac-a-zakaz-mobilu-ve-skolach-znamky-nezlepsi-zhorsi-se-bezpecnost.html?fbclid=IwY2xjawI3p81leHRuA2FlbQIxMQABHS8U9flva2_ZpC9JWlteaO2HHi9PJfGq6UblqHJt5fUCd_qvISQwjm0pcg_aem_AZ0jiHs3wZc7uD13nGHCAQ
https://www.denik.cz/skolstvi-a-vzdelavani/zac-a-zakaz-mobilu-ve-skolach-znamky-nezlepsi-zhorsi-se-bezpecnost.html?fbclid=IwY2xjawI3p81leHRuA2FlbQIxMQABHS8U9flva2_ZpC9JWlteaO2HHi9PJfGq6UblqHJt5fUCd_qvISQwjm0pcg_aem_AZ0jiHs3wZc7uD13nGHCAQ
https://berounsky.denik.cz/zpravy_region/student-zachranil-sveho-ucitele-20150922.html?_gl=1*1rpv7yh*_gcl_au*MTQwOTI5NDQzNy4xNzM2MjQ4NDEz*_ga*MTk4MTQ3NTYwNS4xNzM2MjQ4NDEz*_ga_964J8J74CQ*MTc0MTM0NTM1MS4zMy4xLjE3NDEzNDcyMDguMC4wLjA.


Bývalý ministr Robert Plaga během debaty naopak prohlásil, že by šestletá gymnázia jako 
nesystémový prvek zrušil, a zároveň dodal, že podle něj budou muset kraje postupovat 
individuálně dle svých odlišností. Poslanec Jan Berki pak poukázal na skutečnost, že ačkoliv je
ze stejné strany jako ministr školství Mikuláš Bek, umí si představit, že by víceletá gymnázia 
postupně mohla z našeho systému zmizet. 

htps://www.eduin.cz/clanky/viceleta-gymnazia-je-zadouci-redukovat-shodli-se-politci-na-
predstaveni-auditu/

Proč v našich školách nevidíme nadané žáky?

Nadané a mimořádně nadané žáky v našich školách dlouhodobě přehlížíme, ukazují data 
MŠMT, České školní inspekce i řada výzkumů zaměřujících se na tuto oblast. Identikace 
nadání a talentu podléhá často stereotypům a mýtům o nadaných dětech a neexistuje shoda 
na takové koncepci nadání, která by byla vyčerpávající a všeobecně přijímaná. Systém 
podpory nadaných je v mnoha ohledech pouze formální nebo nedostatečný a nenaplňuje 
potřeby nadaných žáků. V důsledku toho přicházíme o příležitost rozvíjet ve školách talenty 
a nadání jednotlivých dět.  nalýza mapuje důvody a problémy a shrnuje možná řešení.

htps://www.eduin.cz/clanky/nadani-zaci/

Přihlašování na střední školy se uzavřelo: podobnýz počet uchazečů eako loni a nárůst záemu
o maturitní obory

Čtvrtek 20. února byl posledním dnem, kdy mohli žáci podat přihlášku na střední školy. 
Celkový počet přihlášených je 154 080, cifra je tedy blízko loňským 157 tsícům. Hned 78 % 
uchazečů si podalo alespoň jednu přihlášku do maturitního oboru. Jde o lehký nárůst oprot 
loňským 76,6 %. Na nově vzniklý obor všeobecné lyceum se v rámci pokusného ověřování 
přihlásilo více než 1800 žáků. Ani letos se podávání přihlášek neobešlo bez technických 
komplikací, v pondělí 17. února systém zaznamenal několik výpadků. „Byl to výpadek, ale 
nebyl tříhodinový. Stalo se to v průběhu dne třikrát zhruba po hodině – nešlo o výpadek 
celku,“ uvedla ředitelka Cermatu Barbora Rosůlková. Za situaci se omluvila. Žáky nyní čeká 
příprava na přijímací zkoušky, které proběhnou v dubnu. S přípravou radí i E Uin v Manuálu 
pro deváťáky.

V Praze rychle přibýzvaeí soukromá gymnázia. Věnuete pozornost osobnost ředitele, radí 
s výzběrem Hřebeckýz

V reakci na vysokou poptávku vznikají v Praze nová soukromá čtyřletá gymnázia. Rodiče je 
považují za alternatvu, pokud jejich dět neuspějí na veřejných školách. Ačkoliv soukromá 
gymnázia průměrně dosahují o něco horších maturitních výsledků oprot veřejným školám, 
nemusí být špatnou volbou. Oprot tradičním gymnáziím mnohdy nabízí modernější styl 
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výuky. „Nabídnout za školné jen klasické memorování a skvělé výsledky dnes nestačí,“ 
vysvětluje programový ředitel E Uinu Miroslav Hřebecký.  oporučuje při volbě soukromé 
školy věnovat pozornost zejména osobnost ředitele.  alšími vodítky mohou být výsledky 
maturitních zkoušek či celkový dojem ze dne otevřených dveří.

Ministerstvo školství připravuee příručku pro podporu transgender žáků

Ministerstvo školství připravuje metodickou příručku, která má školám pomoci v práci 
s transgender žáky. Cílem je zajistt bezpečné prostředí, minimalizovat šikanu a poskytnout 
školám návod, jak komunikovat s žáky a rodiči. Příručka má řešit i praktcké otázky, jako je 
přístup na toalety. Iniciatva reaguje na rostoucí potřebu podpory transgender studentů 
a zahrnuje spolupráci s Národním ústavem duševního zdraví a organizací Transparent. Rezort
chce příručku vydat na jaře po konzultacích s vybranými školami.

5. MAPí nabídka

Rodičovské spolky, Hovorčovice, 1. 4.
 ůkazy o učení a kritéria hodnocení, 8. 4.

Matematka kolem nás, 14. 4.
Představení změn v RPV – nedělá MAP, ale NPI, v MB, 23. 4.
htps://www.npi.cz/vzdelavani/15-vzdelavaci-programy/89323-pojdme-do-toho-
krajska-konference-k-aktualnim-zmenam-v-rvp-pv-6
Muzeum a Geopark Říčany, 24. 4.
 iskuse školní neúspěch, 20. 4. 
PS RP – Hubálov, prevence školního neúspěchu, 22. 4.
Žákovské projekty ve výuce a v životě školy, 4. 6. 
Klokočské skály, 10. 6.

6. Rozloučení, termín další schůzky: 

Příští schůzka PS RP: 22. 5. 2025, tentokrát bude tematcky zaměřená: Prevence školního 
neúspěchu, místo: SOU Hubálov, čas: 11–13 hodin. 
Termín případné schůzky zaměřené na seznam aktvit souvisejících s RP bude zaslán, 
proběhla by v čase 16–18 h, Volnočasové centrum MH. 
Podzimní setkání PS pro RP: 1. 10. 2025, Volnočasové centrum MH.

Záznam připravila: Mgr. Iva Štrojsová
Mnichovo Hradiště 19.  3. 2025
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